



جمهورية العراق
وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل
كلية الحقوق

فاعلية منظمة الصحة العالمية

في حماية الحق في الصحة أثناء جائحة كورونا

(دراسة في اللوائح الصحية الدولية)

نعم لقمان ذنون العطار

رسالة دبلوم عالي في قانون حقوق الإنسان

بإشراف

الدكتورة شيماء عبد الستار الليلة

مدرس القانون الدولي العام

المستخلص

الجوائح التي أصابت البشرية عديدة على مر التاريخ، وكان آخرها جائحة (كوفيد- ١٩) التي هزت العالم وأثرت على مفاصل الحياة لكل البشر، واخترنا عنوانا لبحثنا : فاعلية منظمة الصحة العالمية في حماية الحق في الصحة أثناء جائحة كورونا " دراسة في اللوائح الصحية الدولية"، وقد أثارت في الآونة الأخيرة مدى قابلية منظمة الصحة العالمية على مواجهة كورونا (كوفيد- ١٩) المتفشي عالمياً في الوقت الراهن من خلال اللوائح الصحية الدولية المعتمدة في الدول الأطراف أو الدول الأعضاء، وطرحنا الدراسة تساؤلات عدة .

والإطار المفاهيمي للبحث هو: عن الحق في الصحة ومنظمة الصحة العالمية ، وتحدثنا عن التعريف بالحق في الصحة، وعناصر حق الإنسان في الصحة ، وخصائص حقوق الإنسان في الجانب الصحي، وتناولنا أيضاً التعريف بمنظمة الصحة العالمية، ومبادئ وأهداف المنظمة.

وكان لابد لنا من التطرق إلى اللوائح الصحية الدولية وطبيعتها القانونية، وتكلمنا أيضاً عن التعريف باللوائح الصحية الدولية، وتناولنا فيه الطبيعة القانونية للوائح الصحية الدولية، وكما تطرقنا الى التعريف بالتعاون الصحي الدولي وأهميته، وخصصنا جزءاً من البحث للمفاهيم العلمية الجديدة التي استحدثها اللوائح الصحية فضلاً على ذلك تناولنا الطبيعة القانونية لتلك اللوائح.

وتناولنا في بحثنا هذا الإجراءات المتخذة من قبل منظمة الصحة العالمية لمواجهة جائحة كورونا عبر نقاط عدة، ففي البداية تحدثنا عن التعريف بجائحة كورونا ومخاطرها العالمية وأهمية التعاون الدولي لمواجهتها، وتطرقنا أيضاً إلى الإجراءات المتخذة من منظمة الصحة العالمية لمواجهة جائحة كورونا، وأخيراً تناولنا تقييم الإجراءات المتخذة من منظمة الصحة العالمية لمواجهة جائحة كورونا، وقد تم استخدام المنهج التحليلي الاستقرائي لتوضيح إشكالية البحث.

Abstract

Epidemics which swept the world are many, the last one is Corona epidemic (Covid- 19), which shaking the world largely, it is affect on the life joints for all human, so, it is raise in the last time the world health organization capability on facing (Covid- 19) in the present time through the international health regulations which independent by the member states, it is put some questions.

The first theme including conceptual frame on the right, and world health organization and the epidemics, in the first demand we talking about knowing of the health right, the second demand dealing with knowing on world health organization, whereas the third demand specified for knowing on epidemics and its kinds, and distinguishing them on the miasmatic and contagious diseases.

The second demand including the international health regulations and their legal nature, we dealing in the first demand knowing history of the international health cooperation and its importance, and in the second demand we talking about knowing with the international health regulations, the third demand dealing with the legal nature of the international health regulations, whereas in the fourth demand we specify it for epidemics which came in the international health regulations.

The third theme is an applicative study for the taking procedures from the world health organization to facing Corona Virus by some demands, we use many methods in the study because of the subject size and questions which mentioned in the study, such as: the analyzing legal method, applicative method, and the historical method to explaining the study problems.

Republic of Iraq
Ministry of Higher Education
& Scientific Research
University of Mosul
College of Rights



Potency of the World Health Organization in Protection Right of the Health during Corona Epidemic

(study in the international health regulations)

Ne'am Luqman Thunnon Al- Attar

High Diploma thesis in law of human rights

Supervised by:

Dr. Shaima'a Abdulstar Al- Lella

Lecturer/ Public International Law